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جشنواره ملي »موسيقي نواحي« امروز افتتاح مي شود
يازدهمين جشنواره ملي »موسيقي نواحي« به دبيري احمد صدري و 
ميزباني اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي استان كرمان با برگزاري مراسم 
افتتاحيه در ميدان گنجعلي خان شهر كرمان رسماً آغاز به كار مي كند. 
در اين دوره از جشنواره كه تا 14 ارديبهشت ادامه خواهد داشت، 190 هنرمند 

فعال در عرصه موسیقي نواحي و اقوام ايراني حضور خواهند داشت. مراسم 
افتتاحیه اين جش��نواره س��اعت 18 در میدان گنجعلي خان كرمان برگزار 
مي شود.  جشنواره »موس��یقي نواحي« سه سال متوالي است كه به میزباني 

كرمان برگزار مي شود و تأكید يازدهمین دوره آن بر آفرينش ملودي است.
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امام)ع( فرمود: روز اجراى عدل بر 
ستمگر، سخت تر است از روز ظلم 

كردن ستمگر بر مظلوم.

»نه« به خانه به دوشي نمايشگاه كتاب
    حسين صفري*

رسیدن دوباره نمايش��گاه كتاب تهران 
ب��ه مصلي، ش��ايد ب��راي ناش��ران خبر 
خوشحال كننده اي بود و البته مردمي كه 
اين رويداد فرهنگي به عنوان يك پديده 
فرهنگي در حافظه تاريخي ش��ان نقش 
بسته اس��ت. اين حال خوب را مي توان 
امس��ال در چه��ره بس��یاري از فعالان 
فرهنگي نمايش��گاه ديد. اگر 10 س��ال 
قبل بود، شايد كسي هم باور نمي كرد كه 
روزي خبر بازگشت به اين مكان معنوي، 

براي ناشران غنیمتي باش��د كه امروز برايش جشن بگیريم. 
براي ما هم عجیب اس��ت كه مهم تري��ن و پرمخاطب ترين 
رويداد فرهنگي كشور هنوز محل ثابتي ندارد و خانه به دوشي 
از ويژگي هاي بارز آن شده اس��ت؛ اينكه هرسال مسئولان و 
ناشران بايد تلاش كنند تا در پايان نمايشگاه براي دوره بعدي 
آن پیش بیني هاي ت��ازه كنند و هنوز ندانن��د كه جاي ثابت 

برگزاري نمايشگاه كتاب تهران كجاست؟
بله، اين مسئله هرسال سوژه بس��یاري از دوستان رسانه اي 
مي شود كه آيا نمايشگاه كتاب تهران يك خانه ثابت مي خواهد 
يا خیر؟ آيا نبايد براي آن فكري اساس��ي ك��رد يا خیر؟ ولي 
واقعیت اين است كه تا زمان مهیا شدن اين مكان ثابت بايد 
براي همین ظرفیتي كه داريم، تصمیم هاي مهمي بگیريم و در 
وهله نخست به مردم بازديدكننده و در مرحله بعد به ناشران 
و فعالان فرهنگي میزبان فكر كنیم. ناشران با همه مشكلات 
و ضعف ها، دو س��ال تمام پاي برگزاري نمايش��گاه در »شهر 
آفتاب« ايستادند ولي نتیجه اي را كه مي خواستند، نگرفتند. 
به رغم اين مشكلات، ناشران همچنان كنار نمايشگاه بودند و 
قطعاً اين مسئله، هر ذهن منصفي را به احترام وامي دارد و البته 
تلاش هاي همكارانم در وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي نیز 
جهادي بود كه اين امر را شدني كرد ولي اين شدن به معناي 
اجراي دقیق و كاملي از يك رويداد فرهنگي نبود و همان گونه 
كه سرگذشت آن را همه مي دانیم، شهر آفتاب انتخاب نهايي 
براي نمايشگاه كتاب تهران نشد. اما بازگشت به مصلاي امام 
خمیني)ره( - هرچند همچنان كاربري ديگري دارد و براي 
برگزاري نمايشگاه ساخته نشده است- اقدام شجاعانه اي بود 
كه براي رهايي ناشران از مش��كلات ناشي از محل قبلي بود. 
داشتن فضاي مناسب و متراژ مطلوب مسقف، امكانات رفاهي 
و بهداشتي، دسترسي مناس��ب و در دسترس بودن و... همه 
ويژگي هاي ارزشمندي هستند كه مي تواند استاندارد مطلوب 

برگزاري اين نمايشگاه را افزايش دهد. 
در واقع بعد از حدود ۲5 سال حضور در نمايشگاه و تجربه هايي 

كه در همه  جابه جايي ها وجود داشت، امروز مي توانم بگويم 
بايد فعلًا تصمیم بگیريم نمايشگاه را در همین مصلی برگزار 
كنیم. باور داشته باشیم كه اين محل بیش از هر محل ديگري 
براي برگزاري اين رخداد ويژگ��ي دارد و بايد براي حفظ آن 
تلاش كنیم. رويه خانه به دوش��ي كه نیروي انساني و هزينه 
مالي و انرژي را به دنبال دارد، بايد يك جايي متوقف شود. حالا 
حتماً مسئولان در تلاش��ند براي دوره هاي آينده محلي كه 
همه اين ويژگي هاي اصلي چون در دسترس بودن، دارا بودن 
همه امكانات بهداشتي و رفاهي و... را دارد، پیدا و آن را آماده 
كنند. در عمل اما همین مسئله ممكن است سال ها به طول 
بینجامد، لذا بايد تا آن زمان روند جابه جايي هاي پرهزينه را 
متوقف كنیم. همین مسئله را اگر بتوانیم در اين سال ها حل 
كنیم كمك بزرگي به نمايش��گاه و علاقه من��دان به كتاب و 
كتابخواني كرده ايم. به هرحال اين رويداد صرفاً يك فستیوال 
بزرگ فرهنگي نیس��ت و جنبه هاي زي��ادي دارد كه بايد در 
نوشته هاي ديگر مفصل بدان پرداخت. سه نسل با نوستالژي 
نمايش��گاه كتاب از زمان حضور در بزرگراه چمران كه الحق 
رويداد تأثیرگذاري شده بود تا روزهاي پرمخاطب دهه 80 سر 
كرده اند. اين خاطره بازي براي همه ما بايد ارزشمند باشد و 
به آن احترام بگذاريم، البته بايد در فكر و سیاستگذاري نهايي 
براي ساخت و آماده سازي محلي كه همه مردم و ناشران روي 

آن اجماع داشته باشند، باشیم. 
يادمان نرود كه نمايشگاه كتاب تهران متعلق به وزارت ارشاد 
و اتحاديه ناشران نیس��ت، متعلق به همه مردم ايران است و 
ويترين آگاهي و شعور يك ملت را بايد پاس داشت. اين نیاز 
جامعه ماست و البته روزهاي خوبي كه پیش رو داريم، نشان 
مي دهد هنوز هم اين مردم بايد قرارش��ان بامطالعه و كتاب 
مانده اند و اين خاطره ش��ريف را از ياد نبرده اند؛ رويدادي كه 
براي يك نسل ديگر هم خاطره مي شود و ما در رؤياي اين نسل 

بايد نقش خودمان را به خوبي ايفا كنیم. 
*مدير كميته اجرايي نمايشگاه كتاب تهران

مراس�م  در  ترايب�کا  فيل�م  جش�نواره  بنيانگ�ذار 
اختتامي�ه اي�ن جش�نواره از ترام�پ و ت�لاش وي 
ك�رد.  انتق�اد  حقيق�ت  ب�ردن  س�ؤال  زي�ر  ب�راي 
 در آخرين شب جشنواره بین المللي فیلم ترايبكا ۲018 كه با 
حضور رابرت دنیرو بنیانگذار جشنواره برگزار شد، اين جشنواره 
میزبان يك مجموعه مس��تند جديد از لی��ز گاربوس بود كه با 
عنوان »ركن چهارم« به گزارش هاي نیويورك تايمز و پوشش 
خبري نخستین سال رياست جمهوري دونالد ترامپ پرداخت. 
دنیرو كه يكي از مخالفان آشكار ترامپ است به حضار هشدار 
داد كه »ياوه گويي هاي ترامپ درب��اره اخبار جعلي« مي تواند 
بسیار خطرناك تر از حالت فعلي شود چون اين واژه حالا تبديل 
به »يك شعار محبوب براي ديكتاتورها و زورگوها« در سراسر 

دنیا شده و نمايانگر نیت هايي بسیار بدتر است. 
دنیرو كه پیش از نمايش مجموعه گاربوس در فستیوال ترايبكا 
روي صحنه رفته بود با اش��اره به همه خبرهاي مخالف ترامپ 
كه از سوي وي با عنوان اخبار دروغ و جعلي خوانده مي شوند، 
گفت: من خیلي نگران اين نیستم كه جمهوريخواهان بخواهند 
مزخرف هاي ترامپ درباره اخبار جعلي را باور كنند. من بسیار 
نگران اين هستم كه جمهوريخواهان اجازه مي دهند ترامپ به 
اين راحتي حقايق را كنار بزن��د و واقعیت جايگزين خودش را 
درس��ت كند، به همین دلیل از روزنامه نگاراني كه حالا در اين 
فیلم مستند خواهیم ديد، بسیار تشكر مي كنم؛ روزنامه نگاران 
موثق نگاري كه همه جا خود را متعهد به نشان دادن حقیقت 
به ما مي كنند. مجموعه مستند گاربوس گزارشگران و دبیران 

نیويورك تايمز را در نبردشان براي آشكار كردن اخبار حقیقي 
در حالي نش��ان مي دهد كه ترامپ از ابتداي دوران رياس��ت 
جمهوري اش به جنگ رس��انه ها رفته است. دنیرو گفت: بامزه 
اس��ت كه فقط چون خودت از چیزي خوش��ت نمي آيد به آن 
بگويي خبر جعلي. او بعد ب��ه حضور اخیرش در برنامه »پخش 
زنده شنبه شب« يا »اس ان ال« در نقش رابرت مالر؛ مردي كه 
در حال حاضر مشغول بررسي پرونده ترامپ است اشاره كرد و 
گفت: امیدوارم بتوانم در اين برنامه در حالي نقش مالر را بازي 
كنم كه ترامپ را دس��تگیر و بازجويي مي كند، به او دس��تبند 
مي زند و او را ب��ه زندان مي برد. گاربوس ه��م روي فرش قرمز 
با هالیوود ريپورتر صحبت و تأكی��د كرد، عباراتي مثل »اخبار 
جعلي« و »دش��من مردم امريكا«  خواندن رس��انه ها بس��یار 
خطرناك هستند. او گفت: به نظرم اين يك استراتژي است كه 
اگر شما بتوانید حقیقت را زير سؤال ببريد، به نحوي مي توانید 

از زير همه چیز قسر در برويد.

 انتقاد رابرت دنيرو از ترامپ 
براي زير سؤال بردن رسانه ها

     محمدصادق عابديني
در آس�تانه نيم�ه ش�عبان روز مي�لاد ام�ام 
عصر)عج( هنوز هم مانند 40 س�ال گذش�ته 
م�ردم مس�لمان اي�ران منتظرند تا س�ينما 
و تلويزيون�ي مه�دوي را تماش�ا كنن�د. 
همزمان ب��ا دوازدهمین دوره انتخابات رياس��ت 
جمهوري، محسن چاووش��ي خواننده پاپ، ترانه  
»برقصا« را بر اس��اس ش��عري از مولوي منتشر 
مي كند؛ تران��ه اي كه طرف��داران رئیس جمهور 
آن را شادباش��ي براي پیروزي حسن روحاني در 
انتخابات عن��وان مي كنند، اين تران��ه چند روز 
بعد با اجراي عوامل س��ريال »دي��وار به ديوار« از 
صداوسیما پخش مي ش��ود. منتقدان مي گويند 
اين ام��ر نش��ان از همراهي صداوس��یما با دولت 
اس��ت. صداوس��یما آهنگ برقصا را بارها پخش 
مي كند. همه چیز در شور و شادي است اما هفته 
قبل از آن نیمه شعبان، روز میلاد با سعادت امام 
عصر)عج( بود، صداوس��یما كه در زمان پیروزي 
دكتر روحان��ي در انتخابات رياس��ت جمهورى، 
آهنگ دس��ت اولي را پخش مي كن��د يك هفته 
قبل از آن با دست هاي خالي يك دسته گل كنار 
دست مجريان تلويزيون گذاش��ته و همه چیز را 
به معمولي ترين ش��كل ممكن گذرانده بود. اين 
براي نخستین بار نیس��ت كه تلويزيون در اعیاد 
بزرگ مذهبي چیزي در اختی��ار ندارد ولي براي 
مناسبت هاي زودگذر سیاسي، بیش از حد ممكن 
خوشحالي مي كند و دست افشاني مي نمايد. اگر 
قرار بود امس��ال هم اتفاق خوب��ي رخ دهد، بايد 
حداقل در اين چند روزه باقي مانده تا عید بزرگ 
نیمه شعبان اطلاع رساني درباره آن انجام مي شد 
ولي خبري نیست، چون قرار نبوده خبري باشد! 
معاون س��یما در مصاحبه اش مي گويد، براي ماه 
رمضان تدارك ويژه اي داريم، ولي نمي گويد براي 
اعیاد شعبانیه كه گل سرسبدش نیمه شعبان و روز 

میلاد امام)عج( است، چه برنامه اي دارد!
     مهدويت در قلب مردم زنده است 

از روي نقش��ه تهران بزرگ، از تپه هاي جام جم كه 
در ش��مال تهران جا خوش كرده اند، با يك حركت 

مورب به سمت جنوب، كیلومترها دورتر از مناطق 
اعیان نشین پايتخت، میدان خراس��ان قرار دارد؛ 
ابتداي ج��اده اي ك��ه تهراني ها را به پاب��وس امام 
هشتم مي برد. مردم میدان خراسان، چندين دهه 
اس��ت كه نیمه ش��عبان را با پول جیب خودشان 
جشن مي گیرند و آنقدر زيبا اين كار را مي كنند كه 
شهرت آن جشن ها بین المللي شده است. حقیقت 
جش��ن هاي نیمه ش��عبان نه در جام جم بلكه در 
مناطقي مانند محله قديم خیابان 17ش��هريور و 
خراسان و خاوران شكل می گیرد. در زماني كه مردم 
هر آنچه دارند براي شادي میلاد امام شان به میدان 
مي آورند انتظار مي رود رسانه هايي كه با پول همین 
مردم اداره مي شوند، همیت بیشتري از خود براي 

بزرگداشت عید بزرگ نیمه شعبان نشان دهند. 
     مهدويت را مي شود به تصوير كشيد 

مهدويت در باورهاي مذهبي و اسلامي، كاركردي 
فراتر از باورهاي آخر الزماني در غرب دارد. اين باور 
نه تنها تكلیف آخر دنیا را مش��خص مي كند بلكه 
چگونگي پايان آن را هم ترسیم مي كند؛ ترسیمي 
كه در آن بر خلاف باورهاي غرب��ي كه بعد از يك 
جنگ خانمان برانداز همه چیز به پايان مي رسد، 
اتفاقاً همه چیز در مس��یر عدل الهي و گس��ترش 
عدالت در جهان قرار خواهد گرفت. تفكر مهدوي به 
آزادگان جهان اين وعده را مي دهد كه آينده از آن 
مستضعفان خواهد بود اما در عرصه عمل مي بینیم 
كه غرب براي باورهاي غیر مذهب و خرافي خود كه 
آخرالزمان را با نابودي نسل بشر به تصوير مي كشد و 
سعي دارد كه نیروهايي مانند ارتش امريكا را منجي 
بشريت در آخرالزمان معرفي كند، هیچ تصويري از 

باورهاي مهدوي در سینما و نمايش دنیاي بهتري 
كه با ظهور منجي محقق مي ش��ود، وجود ندارد. 
سینماي غرب با آثاري مانند فیلم ۲01۲، پاياني 
دردناك را براي بش��ريت به تصوير مي كشد ولي 
در طرف مقابل هیچ اثري ساخته نشده تا باورهاي 
مذهبي شیعي را كه در آن نمايان باشد، حتي بعد 
از آنكه دروغ بودن ايده فیلم ۲01۲ كه پايان دنیا را 
در آن س��ال وعده داده بود، هنوز هم مي بینیم كه 
سینماي غرب از داستان س��رايي براي آخرالزمان 
دست برنداشته است. مهدويت حتي در بحث انتظار 

مي تواند سوژه آثار سینمايي و تلويزيوني باشد. 
     هنوز هم چشم ها به قدمگاه است 

بعد از حمله مغول به ايران و كش��تار وس��یعي كه 
اين هجوم وحشیانه به راه انداخت، مردم شیعه در 
باشتین سبزوار كه به ظهور منجي و غیبت كبري امام 
عصر)عج( باور داشتند، هر جمعه صبح به امید ظهور 
امام )عج( اسبي را زين كرده و با حمايل شمشیر به 
بیرون از ش��هر مي بردند تا اگر حضرت قیام خود را 
اعلام كرد، با او همقدم شده و علیه ظلم مغول ها قیام 
كنند. اين باور مذهبي تنها نمودي از مهدويت است 
كه در قالب تیتراژ سريال به يادماندهي سربداران 
در سال 6۲ از تلويزيون پخش شده است. 35 سال 
از آن دوره مي گذرد و تلويزيون نتوانسته است اثري 
حتي در سطح تیتراژ سربداران تولید كند. وضعیت 
در سینما هم چندان تعريفي ندارد. در سال 138۲ 
محمدمهدي عس��گرپور فیلمي به نام »قدمگاه« 
ساخت. در خلاصه داس��تان اين فیلم آمده است: 
رحمان پسري سرراهي است كه از همان كودكي 
در روستا زندگي كرده و بزرگ شده است. هر سال 
در نیمه ش��عبان او براي اداي نذر 10 ساله اش )كه 
امسال آخرين سال آن است( راهي قدمگاه مي شود 
اما با رسیدن به اين زيارتگاه رحمان خوابي مي بیند 
كه زندگي او را متحول مي كند و... گفته مي ش��ود 
قدمگاه كه داستانش غیر مستقیم به مهدويت باز 
مي گردد، مهم ترين اثر سینمايي است كه تا امروز 
در س��ینماي ايران پیرامون مهدويت ساخته شده 
اس��ت. از زمان س��اخت فیلم قدمگاه نیز 15 سال 
گذشته است و بعد از آن فیلم هنوز كسي ادعا نكرده 
فیلمي درباره مهدويت ساخته است. در میان رؤساي 
سازمان سینمايي از زمان جواد شمقدري در دولت 
اصولگرا تا محمدمهدي حیدريان در دولت اعتدال 
و امید، هیچ مديري نتوانس��ته است راهكاري براي 
پررنگ شدن مهدويت در سینماي ايران ارائه دهد، 
در عوض بارها پیش آمده كه مدي��ران، منتقدان و 
فیلمسازان از زياد شدن فساد در سینما گلايه كنند 
و آن را نشانه سقوط سینما بنامند!  صداوسیما اعلام 
كرده است قصد دارد 100 سريال تلويزيوني تولید 
كند، آيا مي توان امید داشت حتي يك درصد از اين 
سريال ها به مهدويت بپردازد؟! در سینما هم بهترين 
فیلم هاي س��ینمايي با حمايت نهاد هاي فرهنگي 
س��اخته مي ش��ود، آيا مي توان امیدوار بود از دايره 
حمايتي نهاد هاي فرهنگ��ي بودجه اي خاص براي 

مهدويت در نظر گرفته شود؟!

مهدوي��ت در باوره��اي مذهب��ي 
و اس��امي، كارك��ردي فرات��ر از 
باورهاي آخر الزماني در غرب دارد. 
اين باور نه تنها تكليف آخر دنيا را 
مش��خص مي كند بلك��ه چگونگي 
پاي��ان آن را ه��م ترس��يم مي كند

    مستند

 »خوره« مستندي درباره عوامل
ايجاد اعتراضات دي ماه 96 

ك�ارگردان مستن�د »آقاي رئيس جمهور« 
در ج�دي�دترين اثرش به ع�وامل ايجاد 
اعت�راضات دي ماه 96 پ�رداخت�ه است. 
محمدرضا امامقلي مستندس��از درخصوص اثر 
جديدش با عن��وان »خوره« عنوان ك��رد: ورود 
جسورانه به پش��ت صحنه اتفاقات دي ماه 96 و 
افش��اي واقعیت هاي ناگفته يا كمتر گفته شده 
با تكیه بر اس��ناد، ويژگي اصلي اين فیلم اس��ت. 

محمدرضا امامقلي كارگردان فیلم مستند »خوره« كه به تازگي درباره وقايع دي ماه 96 
ساخته شده اس��ت، در گفت وگو با فارس عنوان كرد: فیلم مستند »خوره« كه وقايع دي 
ماه 96 و آنچه در شكل گیري موج خواسته هاي بحق مردم و علل انحراف آن پرداخته است 
آماده اكران شد، اين فیلم در اكران هاي خصوصي با استقبال جوانان و دانشجويان مواجه 
شده است. وي در ادامه افزود: اين مستند در قالب اثري نیمه بلند تولید و آماده نمايش 
است و برخي تصاوير آن براي اولین بار منتشر مي شود. امامقلي همچنین اظهار داشت: 
خوره اولین فیلم مستندي است كه به طور خلاصه اما كامل به عوامل ايجاد اعتراضات 
دي ماه 96 و حواشي آن پرداخته است. اين فیلم توسط گروهي از مستندسازان جوان 
ساخته شده است. ورود جسورانه به پشت صحنه اتفاقات و افشاي واقعیت هاي ناگفته 
يا كمتر گفته شده درباره اين رويداد با تكیه بر اسناد و واقعیت ها، ويژگي اصلي اين فیلم 
است. كارگردان »آقاي رئیس جمهور« اظهار داشت: تولید مستند »خوره« دو ماه زمان 
برده و در آن تصاوير ويژه و ديده نشده از وقايع مرتبط با موضوع فیلم به كار رفته است. 

اين فیلم اوايل هفته بعد در دانشگاه شريف رونمايي خواهد شد.

رسانه ملي نسبت به تاريخ انقلاب اسلامي رسالت زيادي دارد  

واكنش ها به لغو بازپخش مستند »قائم مقام« از سيما

    ابراهيم صميمي
 بازپخش شصتمين قسمت از برنامه »به اضافه مستند« كه با پخش و 
بررسي مستند »قائم  مقام« ساخته سيدمحمدعلي صدري نيا روي 
آنتن شبکه مستند رفته بود لغو شد و هنوز مسئولان رسانه ملي 
و شبکه مستند درباره چرايي اين مسئله اظهار نظري نکرده اند. 
در قسمت جديد برنامه »به اضافه مستند« در شبكه مستند سیما فیلم 
»قائم  مقام« پخش شد و محمدحسن روزي طلب تاريخ نگار و دبیر سابق 
كمیسیون رسانه مركز بررسي هاي اس��تراتژيك رياست جمهوري و 
مسعود رضايي شريف آبادي نويسنده و تاريخ نگار مهمان برنامه بودند. در 
اين برنامه ناگفته هايي پیرامون شخصیت مرحوم حسینعلي منتظري و 
تاريخ نگاري سال هاي ابتدايي انقلاب اسلامي بیان شد. علاوه بر اين، 
محمدتقي فهیم و آرش خوش��خو به نقد و بررسي فرمي اين مستند 
پرداختند اما اين مستند 100 دقیقه اي با عدم بازپخش مواجه شد و اين 
مسئله سؤال ها و ابهامات تازه اي را ايجاد كرد. در اين باره عضو شوراي 
مركزي اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانشجويان مستقل در گفت وگو 

با فارس، ضمن انتقاد از عدم بازپخش مستند قائم مقام در رسانه ملي 
گفت: تولید آثاري از جنس تاريخ معاصر انقلاب اسلامي بسیار ارزشمند 
و براي نسل س��وم و چهارم انقلاب پر از جذابیت و عبرت است. براي 
همین بر همه لازم اس��ت كه از چنین آثاري حمايت كنند. متأسفانه 
شنیده شده مستند قائم مقام كه قرار بود از رسانه ملي بازپخش شود، با 
فشارهايي از بیرون از صداوسیما لغو شده كه اين اتفاق مباركي نیست. 
اكنون مطالبه ما در خصوص اين مستند كه دربردارنده صفحات مهم 
تاريخ انقلاب اسلامي است اين است كه مجدداً آن را در لیست پخش 
قرار دهند و اجازه بدهند عموم مردم از چنین آثار ارزشمندي استفاده 
كنند. از سويي ديگر دبیر جامعه اسلامي دانشجويان دانشگاه شهید 
بهش��تي نیز در واكنش به عدم پخش مجدد مستند قائم مقام گفت: 
از رسانه ملي انتظار مي رود نگاه بسیار ويژه اي به تاريخ انقلاب اسلامي 
داشته باشد ولي مشخص نیس��ت چرا بازپخش مستند قائم مقام كه 
نگاه سالم و بي طرفانه اي نسبت به مقطع مهمي از تاريخ انقلاب دارد، 
متوقف شد. حامد عبیري عنوان كرد: صدا و سیما به نوعي بزرگ ترين 
راه ارتباطي نظام با مردم اس��ت و هجمه هاي سنگیني را هم تاكنون 
متحمل شده و اقدامات خوبي را نیز داشته است اما درباره تاريخ بايد 
گفت وقايع انقلاب براي نسل جديد آنگونه كه بايد روشن نشده است 
و اين خلأ باعث ايجاد توهم در اذهان نسل هاي جديد خواهد شد كه 
زمینه غبارآلودشدن افكار و اذهان را باعث مي شود. دست اندركاران بايد 
پاسخگو باشند كه چرا دسترسي به برخي آرشیوهاي زمان انقلاب وجود 
ندارد و عده اي آن را مسدود كرده اند و در بزنگاه ها نظام بايد هزينه آن 
را بپردازد. در اين شرايط هم اگر مستندي از آن زمان با تحمل فشارها 

ساخته مي شود مورد بي توجهي قرار مي گیرد.

در نشست بررسي 40 سال عکاسي انقلاب 
اسلامي و دفاع مقدس مطرح شد 

عکاسان در دفاع مقدس 
پيش قراول رسانه ها بودند

 در چهارمين نشست تخصصي 40 شاهد با موضوع بررسي 
40 س�ال عکاس�ي انقلاب اس�لامي و دفاع مقدس كه در 
موزه انقلاب اسلامي و دفاع مقدس برگزار شد از عکاسان 
دفاع مقدس به عن�وان پيش قراولان رس�انه ها ياد ش�د. 
محمود عبدالحس��یني از عكاسان پیشكس��وت دوران انقلاب 
اس��لامي و دفاع مقدس در اين نشست با اش��اره به نقش مهم 
عكاسان در دوران انقلاب اسلامي و دفاع مقدس گفت: عكاسي 
ايران در دوران انقلاب اس��لامي تولدي ديگر يافت و در دوران 
دفاع مقدس به رشد و شكوفايي و بالندگي رسید و عكاسان در 
دوران جنگ تحمیلي پیش قراول رسانه ها بودند و در صحنه هاي 

نبرد دوشادوش رزمندگان در خط مقدم حضور داشتند. 
اين عكاس با بیان اينكه هنر عكاس طرح و كشف زاويه پنهان 
يك رخداد است، عنوان كرد: عكاسان دوران دفاع مقدس سلاح 
خود را دوربین برگزيدند تا چهره مظلوم مردم ايران را در جنگ 

تحمیلي به جهانیان نشان دهند. 
عكاسان پل ارتباطي بین نس��ل حاضر و نسل آينده هستند، 
عكاسان زيادي در دوران انقلاب اسلامي و دفاع مقدس حضور 
يافتند كه امروز به عنوان شاهد مي توانیم از چندين آلبوم چاپ 
شده جنگ تحمیلي نام ببريم كه حاوي آثار تأثیرگذاري است 
كه نه تنها در ايران بلكه در خ��ارج از ايران نیز تأثیرات بزرگي 

داشته است. 
اين استاد دانش��گاه تصريح كرد: رسالت عكاسان دفاع مقدس 
با پايان جنگ تحمیلي به اتمام نرسیده است و همچنان ادامه 
دارد چراكه مس��ائل دفاع همچنان در مقابل چشمان ماست و 
اين عكاس��ان بايد همچنان فعالیت كنند و اي��ن امر به مراتب 
مهم تر از آن دوران است. تعداد اندكي از عكس هاي آن دوره ها 
در رسانه ها و نمايشگاه ها در مقابل ديدگان قرار گرفت و بايد به 
دنبال آن باشیم كه عكس هايي كه آن روز ها با مشقت فراوان 
به دست آمده است امروز چه سرنوشتي يافته اند؛ آثاري كه هر 
كدام به تنهايي تأثیرات فراواني ب��ر مخاطبان دارند، چه بیاني 
بهتر از عكس مي تواند جنايت دش��من بعثي را در سردشت به 
نمايش بگذارد؟ يك عكس را در يك لحظه مي نگريم ولي يك 

عمر با آن درگیر هستیم. 
در ادامه اين نشست مجید دوخته چي زاده عكاس برجسته دفاع 
مقدس با اشاره به حضور عكاسان در دوران دفاع مقدس گفت: 
عكاسان حاضر در دوران دفاع مقدس را مي توان به چهار دسته 
عكاسان حرفه اي كه با آژانس هاي خبري بین المللي همكاري 
مي كردند، عكاسان خبرگزاري ها و مطبوعات داخلي، عكاسان 
آزاد و عكاسان دوره نديده اي كه در كنار رزمندگان حضور يافتند 
تقس��یم كرد كه بخش بزرگي از گنجینه عكاسي دفاع مقدس 

متعلق به گروه چهارم است. 
به گفته وي عكاسي خبري از بدو ورود عكاسي به ايران تاكنون 
در دوران دفاع مقدس به كمال خود رسید و عكاسان با توجه 
به نیاز خبررساني و اطلاع رساني به پشت جبهه ها اين رسانه 
را گس��ترش دادند و امروز عكس هاي بي نظیري از آن دوران 
مي بینیم و اين وسعت هنر عكاس��ان دفاع مقدس را به خوبي 
نمايان مي كند. بیش��تر اين تصاوير توس��ط عكاس��اني ثبت 
شده اس��ت كه بدون آموزش و تحصیلات آكادمیك در كنار 
رزمندگان ش��روع به فعالیت كردند و پابه پاي رزمندگان در 

جبهه ها حضور داشتند. 
او با اش��اره به اينكه مكاني براي حفظ و نگهداري نگاتیو هاي 
آن دوران وجود ندارد، خاطر نشان كرد: گنجینه عكس انقلاب 
اسلامي و دفاع مقدس يك گنجینه ملي است و امروز در نهايت 
بي توجهي قرار گرفته اس��ت. بسیاري از عكاس��ان آن دوران 
فوت كرده اند و امروز سرنوشت آرش��یو آنها مشخص نیست. 
ما غني ترين آرش��یو بصري تاريخ ايران را داريم كه بايد به آن 

بها بدهیم. 
در پايان كمال الدين ش��اهرخ از عكاسان دوران دفاع مقدس 
گفت: بیش��تر عكاس��ان حاض��ر در انقلاب اس��لامي و جنگ 
تحمیلي افراد خودجوش و سازمان نیافته بودند و وارد جنگ 
شدند و احس��اس تكلیف و تكلیف خود را در هنر عكاسي ادا 
كردند. بسیاري از عكاسان آن دوران با ايمان و اعتقاد عكاسي 
مي كردند و نمونه هاي زيادي داريم كه در كنار كار رزم عكاسي 
مي كردند، كساني چون شهید مجید مرادي و كاظم اخوان از 

اين جمله بودند.

مهدويت در انتظار ظهور مديراني فرهنگي كه باور داشته باشند انتظار را مي شود به تصوير كشيد

 مهدويت در قلب مردم زنده است
نه در سينما و تلويزيون

فرزين ماندگار     دريچه


